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Znovuotevření Dělnického domu je významnou událostí i v životě obce 
s tak dlouhou a bohatou historií jako má Polanka nad Odrou. K pocho-
pení tohoto tvrzení nám pomůže letmý pohled do minulosti.     
Za připomenutí stojí, že první psané zmínky o naší obci se objevily 
před 590 lety. Po mnoho let byla Polanka především vesnicí spjatou 
se zemědělstvím, ale blízkost Ostravy a její prudký průmyslový rozvoj 
v 19. a 20. století v návaznosti na těžbu černého uhlí silně ovlivnil za-
městnanost občanů a sociální složení obyvatelstva.
Ti nejdříve chodili za prací do blízké Ostravy pěšky, pak se Polanka 
ocitla na významné trati Severní dráhy Ferdinandovy (1847), později 
byla otevřena lokální dráha z Klimkovic přes Polanku do Svinova a tím 
i do Ostravy (1911).
V nové republice se po roce 1918 změnily majetkové poměry. Obecní 
kronika v roce 1926 se zmiňuje o parcelaci zdejšího velkostatku hra-
běte Blüchera z Wahlstattu (podle záborového zákona). Velkostatek byl 
rozdělen na 4 zbytkové statky, dalších asi 185 ha půdy bylo rozděleno 
mezi drobné místní uchazeče. V roce 1927 se píše o 225 uchazečích. 
Část parcelace byla určena pro výstavbu rodinných domků v oblasti 
Fojtovské a Zámecké. 
V roce 1928 se uvádí velmi čilý stavební ruch v obci, bylo postaveno 
celkem 56 domků. Vzniká nový typ zástavby – přízemní rodinné domy 
se zahrádkou. Už ne vesnické statky se stodolami a hospodářským pří-
slušenstvím, ale byty pro pracující většinou v Ostravě. 
Obyvatelstva přibývá. V roce 1936 v Polance žilo 4900 obyvatel. Není 
divu, že jediný spolek – Sbor dobrovolných hasičů (od roku 1893)  
nestačí plnit společenskou činnost občanů a vznikají nové spolky,  
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především tělovýchovné. Roku 1912 vzniká TJ Sokol, 1920 Dělnic-
ká tělocvičná jednota (přibývá dělnické mládeže v nových koloniích), 
1923 se zakládá Jednota Orel - zejména pro katolickou mládež. Spolky 
si zdravě konkurují. Na svou činnost potřebují finance. Přivydělávají si 
ochotnickým hraním divadel po hospodách, na dvorcích a zahradách,  
v přírodě. Jeden příklad za všechny – Sokolové sehráli v roce 1935 
divadelní hru Husité v areálu Sokolské louky a blízkém okolí. Účinko-
valo asi 300 herců včetně jízdního vojska na koních. 
 A tak se v tělocvičných spolcích vyvinula ochotnická tradice v obci, 
na kterou pak hned po válce navázal ochotnický spolek Petr Bezruč. 
Tělovýchovná činnost velmi přispěla ke kulturnímu rozvoji, protože 
každý z těchto spolků měl ještě svoji knihovnu, svoje cvičitele a vzdě-
lavatele. 
Vznikají i další zájmové spolky, například v roce 1919 dechová hudba, 
1931 Sportovní klub SK Polanka, 1934 zahrádkáři. Od roku 1929 bylo 
v provozu první kino, které provozoval Sokol.
 Pro tělovýchovu však scházejí sály na cvičení. Sokolové cvičí v zim-
ním období v sále u Friedlů (dnešní kino), DTJ pomýšlí na stavbu Děl-
nického domu v části Fojtovská, TJ Orel si budovu bývalé rychty upra-
vila na svoji Orlovnu, která kdysi byla největší ve Slezsku.

V roce 1929 začala Dělnická tělocvičná jednota (DTJ) se stavbou Děl-
nického domu. Byly vykopány základy a svážen stavební materiál.
V roce 1930 byl Dělnický dům dokončen a slavnostně otevřen 8. červ-
na 1930. DTJ pak získala pro svou budovu hostinskou a výčepnickou 
koncesi.
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Dělnický dům v Polance nad Odrou - znovuotevření 2014
Dělnický dům spolu s přilehlým hřištěm a sportovním areálem a s nej-
větším sálem v Polance a okolí se pak stal na další období významným 
tělovýchovným i kulturním zařízením.
Byl vystavěn v těžkém období začínající světové hospodářské krize,  
s nejjednodušší stavební technikou, bez použití elektřiny, jen díky obě-
tavosti a nadšení řadových členů a funkcionářů DTJ. Před všemi, kteří 
v tak těžkých podmínkách vlastníma rukama postavili tak velké dílo, je 
i po letech třeba smeknout. 
K jeho užívání jim však bylo dopřáno jen několik let. 9.října roku 1938 
byla naše obec obsazena německými okupanty. O významu tělovýchov-
ných spolků pro českou společnost nejlépe svědčí skutečnost, že nacis-
té bezprostředně přistoupili k potlačení veškeré jejich činnosti. Funk-
cionáři i obyčejní členové byli často pronásledováni, někteří skončili  
v koncentračních táborech, mnozí se již nevrátili. Majetek všech jednot 
byl zabaven, inventář postupně devastován nebo úplně ztracen. Teprve 
po osvobození, po dlouhých 7 letech, bylo možné začít s obnovou. 
Z dobových dokumentů lze vyčíst, že DTJ byla z Dělnického domu 
vykázána hned 10.10.1938 a zanechala v něm veškeré vybavení.  
Po válce zůstala naštěstí celá budova, nicméně prázdná, s vykradeným 
jevištěm, bez sportovního nářadí, s poničenými podlahami a vnitřním 
příslušenstvím. Poválečný vývoj poznamenaly také další skutečnosti. 
Orel svou činnost ukončil a v březnu 1948 byla tělovýchova a sport 
zákonem sjednocena v jedinou organizaci, která v Polance pokračovala 
pod názvem TJ Sokol. Sídlem této spojené tělovýchovy se stal Dělnic-
ký dům. 
I když se ani v dalším období nebylo možné zcela vyhnout všem změ-
nám a dopadům nejrůznějších dějinných událostí ovlivňujících celou 
naši společnost, základní smysl existence Dělnického domu se už ne-
změnil. Po celá dlouhá léta sloužil jako sportovní a společenské cent-
rum Polanky a hnacím motorem všech aktivit, které se zde odehráva-
ly, nebyl nikdo jiný než dobrovolní, neplacení členové a funkcionáři 
místních spolků, kteří sobě a svým spoluobčanům zajišťovali sportovní  
a společenské vyžití. Svým úsilím dokázali nejen opravit škody, vznik-
lé během okupace, ale postupem času byli schopni zajišťovat i potřebný 
rozvoj areálu. Tak bylo nejdříve k hlavní budově přistavěno zázemí  
v podobě sociálního zařízení a rekonstruovány stropy a střecha. Poz-
ději byla provedena rekonstrukce házenkářských šaten a přistavěna  

klubovna. Příliv nové energie, který se objevil se vznikem volejbalové-
ho oddílu, vyústil ve výstavbu prvního volejbalového kurtu a provedení 
asfaltového povrchu na házenkářském hřišti. Následovalo vybudování 
dvou antukových hřišť na volejbal a nohejbal. Poslední vylepšení před-
stavovaly nové šatny a klubovna pro volejbalisty.
Po hlubokých změnách, které přinesl rok 1989, bylo z pohledu vlast-
nictví Dělnického domu důležité, že došlo k obnovení DTJ v Polance 
nad Odrou, která tak zůstala jeho nezpochybnitelným majitelem. Až do 
roku 2009 sloužil Dělnický dům i s areálem polanskému sportu, kultuře 
i obyčejné zábavě. 
Přes velké penzum vkládané energie ale nešlo zastavit stárnutí budovy, 
přičemž společenská poptávka dnešní doby vyžaduje zařízení odpo-
vídající současným požadavkům. Úvahy o budoucnosti přinesly dvě 
možná řešení. Buď prodej budovy i celého areálu, kterým by si jednota 
zabezpečila finanční prostředky pro výkonnostní sport v nové Sportov-
ní hale na mnoho dalších let, ale občané Polanky by přišli o budovu 
a areál sloužící i pro kulturní a společenské aktivity občanů. Druhou 
možností bylo bezúplatné postoupení areálu obci, za podmínky, že bude 
zajištěna modernizace a fungování areálu jako kulturního a sportovního 
stánku i nadále. Valná hromada DTJ preferovala variantu převodu na 
obec. Toto řešení pochopitelně vyžadovalo souhlas obecní samosprávy, 
která musela posoudit, jakým přínosem je pro občany Polanky převze-
tí Dělnického domu a zda je reálné zajistit potřebné finance na jeho  
rekonstrukci a především následný provoz. Závěr je znám, Výsledkem 
je krásně zrekonstruovaný areál. Budova bude sloužit především pro 
kulturní a společenské akce jako komplex nebo se mohou využít jen 
samostatné části. Hlavní sál umožňuje i využití pro nemíčové sporty - 
badminton, cvičení ap. Venkovní sportoviště poskytují možnosti vyžití 
pro širokou veřejnost všech věkových kategorií.
   Je na místě veřejně vyslovit poděkování všem, kteří tento okamžik 
svou prací umožnili, bez ohledu na to, zda se psal rok 1930 nebo 2014. 
K tomu si přejme, aby Dělnický dům a okolní areál dobře sloužil potře-
bám našich občanů a aby tomu tak bylo co nejdéle.                 
                 
Čerpáno z textů Mgr. Jaroslava Krále, z kronik tělovýchovných spolků 
a jednot a ze vzpomínek pamětníků

Dělnický dům v novém z pohledu dárce – DTJ Polanka nad Odrou
Historie Dělnického domu v Polance nad Odrou je převážné většině 
občanů Polanky nad Odrou známá. Několik generací z nich tu strávilo 
kus svého života, jak při jeho budování, tak při následném spravování 
buď jako členové Dělnické tělocvičné jednoty nebo v rámci TJ Sokol 
Polanka. 
Tato budova, které se neřekne jinak než „Dělňák“, nesloužila jen spol-
kové činnosti členů uvedených organizací, ale z velké části 
po dlouhé roky fungovala jako společenské a sportovní centrum využiti 
volného času všech občanů naší obce.
Po osmdesáti letech fungování „Dělňáku“ je vlastník takového objektu 
postaven před nejednoduchou situaci, jak udržet zastaralou nemovitost 
v provozu a zabránit jejímu uzavření. Jak má zajistit potřebné investič-
ní prostředky. Jak se správně rozhodnout.
Pokud existuje jediný vlastník, je rozhodnutí pouze na něm. Avšak v 
případě spolku jde o výrazně složitější problém, který tkví ve sjednoce-
ní názoru desítek členů DTJ v jeden většinový pohled na řešenou věc.
Před tímto stěžejním úkolem stál výbor DTJ před šesti lety, který měl 
společně s členy rozhodnout o budoucnosti „Dělňáku“. 
Po mnoha měsících diskuzí s členy o možných i nemožných variantách 
řešení jsme dospěli k závěru, že nejvhodnější alternativou je zahájit 
jednání s představiteli obce o bezúplatném předání ve formě darování 
uvedeného objektu do správy obce s jediným cílem - majetek rekon-
struovat a provozovat v něm nadále kulturní, společenskou a sportovní 
činnost občanů Polanky. 
Ve druhém pololetí roku 2008 výbor DTJ s mandátem svých členů  

v ruce poprvé oficiálně touto myšlenkou oslovil představitele obce. 
Přesně rok trvalo, nežli se z této ideje stala právně podložena realita.
Byl to však pouze první krok, aby „Dělňák“ dostal určitou možnost 
dále žít. 
Pro představu to bylo období, kdy členové výboru DTJ společně se 
zástupci obce desítky hodin připravovali, projednávali, zvažovali různé 
varianty vzájemného předání nemovitosti a následně provedení samot-
né realizace. 
 V září 2009 převzala správu objektu obec. Tímto dnem začala druhá, 
výrazně obtížnější etapa boje o „Dělňák“, kterou na sebe převzali před-
stavitelé naší obce, a to pokusit se zajistit finance na jeho rekonstrukci.
 Tuto část aktivit výbor DTJ sledoval s respektem a na základě vlastních 
zkušeností si uvědomoval, jak je nesnadné finanční prostředky zajistit. 
Obzvlášť když se dozvídal o několika neúspěšných, časově náročných, 
pokusech o jejich získání.
Po čtyřech letech se na konci tunelu přece jen objevilo světlo a před-
stavitelům obce se zdařilo účelové finanční prostředky opatřit a zahájit 
rekonstrukci „Dělňáku“.
Nyní zde stojí nový Dělnický dům, který bude dále sloužit všem obča-
nům. Výbor DTJ se utvrdil v názoru, že rozhodnutí členů DTJ, učiněné 
před několika lety, bylo správné. Při této příležitosti považujeme za 
slušné poděkovat současnému vedení obce, které odvedlo obrovský 
kus práce pro obnovu tohoto společenského, kulturního a sportovního 
centra. Prostě, kdo to nezkusil, neví.
                                      Za výbor DTJ J.Friedel
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Rada  a Zastupitelstvo  městského obvodu Polanky nad Odrou 
projednalo  v období od 11.6.2014 do 10.9.2014 mimo jiné:

- Rada vzala na vědomí s nesouhlasným stanoviskem nabídku daru roze-
stavěné komunikace Maková a U Dubu v k.ú. Polanka nad Odrou.

- Rozhodla na základě hodnotícího kritéria – nejnižší nabídková cena,  
o výběru nejvhodnější nabídky a uzavření smlouvy o dílo na realizaci 
veřejné zakázky s názvem „Stavební úpravy zdravotního střediska“, se 
společností V.D.Stav – Ostrava – Polanka nad Odrou, s.r.o, za cenu nej-
výše přípustnou 1.797.089 Kč s DPH. 

-  Rozhodla neudělit souhlas s umístěním sídla podnikatelské činnosti fy-
zickým osobám  s úřední adresou trvalého pobytu na ohlašovně ÚMOb 
Polanka nad Odrou, na adrese 1. května 1/2A, Ostrava – Polanka nad 
Odrou.

- Vzala na vědomí zprávu o činnosti Městské policie Ostrava za období 
1.4.2014 – 30.6.2014 v městském obvodě Polanka nad Odrou a statutár-
ním městě Ostrava.

-  Rozhodla na základě hodnoticího kritéria – nejnižší nabídková cena o po-
řadí nabídek o výběru nejvhodnější nabídky a uzavření smlouvy o dílo na 
realizaci veřejné zakázky malého rozsahu s názvem „Prodloužení jednot-
né kanalizace v ul. U Rybníčku“ s uchazečem, který předložil svou nabíd-
ku pod pořadovým číslem 3 se společnosti V.D.Stav – Ostrava - Polanka 
nad Odrou, s.r.o.,  za cenu nejvýše přípustnou 2.274.758,00 s DPH.  

-  Rozhodla na základě hodnotícího kritéria – nejnižší nabídková cena,  
o pořadí nabídek, o výběru nejvhodnější nabídky a uzavření smlouvy  
o dílo, na realizaci veřejné zakázky s názvem „Stavební úpravy šaten na 
ul. Molákova“, s uchazečem, který předložil svou nabídku pod poř.č.1., 
se společností OSTRAVSKÉ STAVBY a.s., za cenu nejvýše přípustnou 
3.129.583,00 Kč s DPH. 

- Rozhodla na základě hodnotícího kritéria – nejnižší nabídková cena,  
o pořadí nabídek, o výběru nejvhodnější nabídky a uzavření kupní smlou-
vy, na dodávku předmětu veřejné zakázky s názvem „Nákup vybavení – 
Dělnický dům“ s uchazečem, který předložil svou nabídku pod poř.č.3., 
se společností  FORM, spol. s r.o., za cenu nejvýše přípustnou 1.328.042 
Kč s DPH. 

-  Rozhodla na základě hodnotícího kritéria – nejnižší nabídková cena,  
o pořadí nabídek, o výběru nejvhodnější nabídky a uzavření smlouvy 
o dílo, na realizaci veřejné zakázky s názvem „Stavební úpravy sporto-
višť na ul. Molákova“, s uchazečem, který předložil svou nabídku pod 
poř.č. 3., se společností STRABAG a.s., za cenu nejvýše přípustnou 
5.636.332,50 Kč s DPH. 

- Vzala na vědomí plnění příjmů a čerpání výdajů v rozpočtu SMO – měst-
ského obvodu Polanka nad Odrou za období 01-06/2014.

- Rozhodla na základě hodnotícího kritéria – nejnižší nabídková cena,  
o pořadí nabídek, o výběru nejvhodnější nabídky a uzavření smlouvy  
o dílo, na realizaci veřejné zakázky s názvem „Oprava komunikací – lo-
kalita Hraničky“, s uchazečem, který předložil svou nabídku pod poř.č.1., 
se společností STRABAG a.s.,  za cenu nejvýše přípustnou 957.969,38 
Kč s DPH. 

- Souhlasila s bezúplatným převodem majetku státu (výpočetní techniky) 
ve výši 85.027,- Kč od převodce: Česká republika-Ministerstvo práce a 
sociálních věcí, do majetku SMO-městského obvodu Polanka nad Odrou. 

- Vzala na vědomí komplexní organizaci školního roku 2014 – 2015 Zá-
kladní školy Heleny Salichové Ostrava – Polanka nad Odrou, předlože-
nou ředitelem školy panem RNDr. Josefem Teperem. 

- Rozhodla na základě doporučení výběrové komise na straně pronajíma-
tele o  pronájmu prostor, sloužících k podnikání v budově č.p. 701, na ul. 
Molákova, Ostrava-Polanka nad Odrou, o celkové výměře 179,24 m2, 
za účelem restaurační činnosti a o pronájmu části pozemku p. č. 862, cca 
90 m2, za účelem provozování venkovního posezení restaurace, vše k.ú. 
Polanka nad Odrou, nájemci: Michal Božoň, Ostrava-Polanka nad Od-
rou, na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní lhůtou za nájemné ve výši 
20.000,- Kč/měsíc a o uzavření nájemní smlouvy. Smlouva je účinná ode 
dne podpisu smlouvy oběma stranami.

- Zastupitelstvo schválilo Zásady pro sestavování návrhu rozpočtu SMO, 
městského obvodu Polanka nad Odrou na rok 2015 a rozpočtového vý-
hledu  na období 2016 - 2018

Podrobná a úplná znění usnesení rady a zastupitelstva a zápisu z jednání 
zastupitelstva jsou k dispozici na naší radnici

-ZS- 

VOLBY DO ZASTUPITELSTEV OBCÍ
V tomto roce končí čtyřleté volební období zastupitelů obcí. Můžeme 
každý sám bilancovat, co se povedlo udělat a co ne, jak nás námi zvo-
lení zastupitelé obhajovali a prosazovali zájmy města a obvodů, plnili 
své předvolební sliby. 
Komunální volby do zastupitelstev obcí se konají 10. a 11. října 2014.
V Polance nad Odrou zůstávají nadále čtyři volební okrsky, které budou 
umístěny v budově místního kina, v budově Dělnického domu, v budo-
vě místního úřadu a ve společenském domě na Janové.
Voliči budou o volbách informováni vyhláškou, kde najdou všechny 
potřebné údaje k jejich nerušenému průběhu. Vyhláška bude zveřejněna 
nejpozději 15 dnů přede dnem voleb na úřední desce a na obvyklých 
místech.
Podzimní komunální volby rozhodnou o tom, kdo bude rozhodovat 
za Statutární město Ostravu a náš městský obvod Polanku nad Odrou  
v následujících čtyřech letech. Volič může vybírat své zastupitele 
mezi všemi kandidátkami. Jak je to možné? Každý volič Polanky nad  
Odrou obdrží jeden hlasovací lístek pro volby do Zastupitelstva měst-
ského obvodu Polanky nad Odrou a jeden hlasovací lístek pro volby do  
Zastupitelstva města Ostravy. Na hlasovacím lístku jsou uvedeny 
všechny strany se jmény kandidátů.  Volič pak může volit buď jednot-
livou stranu anebo si vybrat jednotlivé kandidáty z libovolných kan-
didujících stran. Třetí možností je kombinace volby příslušné strany  
a jednotlivých kandidátů z jiných politických stran. Volič zaškrtne např. 
politickou stranu A a v jiných politických stranách např. 5 jednotlivých 
kandidátů. To znamená, že automaticky z politické strany A nedal hlas 
posledním pěti kandidátům, kteří jsou na lístku uvedeni. Tím strana do-
stala o pět hlasů méně a posledních pět kandidátů přišlo o preferenční 
hlas.
Do Zastupitelstva města Ostravy se volí maximálně 55 členů a do  
Zastupitelstva Polanky nad Odrou 15 členů.

Pro podrobnější vysvětlení ke způsobu hlasování bude připojen  
k hlasovacím lístkům, které budou každému voliči doručeny nejpozději 
3 dny přede dnem voleb, informační leták.
Je na nás, abychom se správně dokázali rozhodnout. Využijte svého 
práva volit a zvolte si takové zastupitele, kterým věříte, že budou obec 
Ostravu a městský obvod Polanku nad Odrou zastupovat tak, abychom 
si opět po čtyřech letech mohli říct – dobře jsme si zvolili.

Přeji nám všem šťastnou volbu.   Svobodová Z.

PODĚKOVÁNÍ STAROSTY
Vážení spoluobčané,
současné volební období končí a již 10. a 11. října 
si budete moci vybrat nové zastupitele, kteří budou 
hájit Vaše zájmy po další čtyři roky.
Při této příležitosti bych proto rád poděkoval všem 
stávajícím radním, zastupitelům, zaměstnancům 
úřadu a v neposlední řadě Vám spoluobčanům za 
spolupráci, která umožnila, aby se život v Polance 
nad Odrou stal zase o něco příjemnějším.

Kdo se o dění v obci zajímá, ví, že se podařilo dokončit řadu dlouho po-
třebných akcí a projektů, které by teď měly dobře sloužit našim obča-
nům po mnoho dalších let. Ale i přesto je stále co zlepšovat a věřím, že 
i nově zvolení zastupitelé se budou snažit naplňovat Vaše požadavky, 
přání a představy tak, aby se nám všem v Polance krásně žilo. 
Dovolte mi závěrem požádat Vás, občany Polanky nad Odrou, o účast  
v těchto komunálních volbách a popřát Vám šťastnou volbu.

Váš starosta Pavel Bochnia
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Další investice v naší obci je dokon-
čena. V rámci komplexu opatření pro 
zvýšení bezpečnosti školní mládeže 
bylo v prostoru mezi sportovní halou 
a základní školou vybudováno nové 
parkoviště. Jeho plocha navazuje na 
stávající parkoviště u sportovní haly. 
Bylo vytvořeno 32 standartních stá-
ní pro osobní vozidla a dvě stání pro 
invalidní parkování. Tato investice 
umožnila upravit dopravní situaci 
tak, aby děti mohly bezpečně prochá-
zet mezi školou, družinou a sportovní  
halou aniž by se dostávaly do kontak-
tu s projíždějícími vozidly. 

Parkoviště u ZŠ Heleny Salichové

Investice a zeleň v Polance nad Odrou 
Výstavba nového parkoviště u Základní školy Heleny Salichové,  
revitalizace hřbitova, modernizace hřiště a šaten u Dělnického domu, 
budování části kanalizace v ulici U Rybníčku. Potřebné a požadované 
modernizace a úpravy obce nejsou provázeny jen nadšeným souhlasem 
občanů, ale přinášejí s sebou i stinné stránky a negativní ohlasy. Sta-
vební ruch, znečištěné komunikace nebo kácení vzrostlé zeleně. Nej-
frekventovanější kritické téma poslední doby je určitě zeleň. Možná 
trochu překvapivě, protože na první pohled Polanka nad Odrou určitě 
jejím nedostatkem netrpí. Ale přehlédněme, že se někdy mluví hlav-
ně proto, aby nebylo ticho a zkusme si věcně vysvětlit příčiny kácení.  
Nejčastěji k němu dochází tehdy, kdy stromy vadí v provedení konkrét-
ní akce a alternativní řešení není možné. Dále je to stav, kdy se jedná  
o nemocné či poškozené dřeviny, anebo stromy přestárlé a hrozí nebez-
pečí poškození lidského zdraví nebo života.(Připomeňme si tragické 
neštěstí, které způsobil pád stromu ve Zlíně před několika léty. Sveřepí 
ochránci mlčeli, mluvil soud, odpovědnost nesli úředníci.) Méně čas-
to -hlavně při revitalizacích- se řeší i vhodnost výsadby daného druhu 
dřeviny a estetika. Ke každému významnějšímu zásahu je k dispozici 
odborné vyjádření či posudek. 
Například smrky v prostoru hřiště u Dělnického domu byly vykáceny 
především z důvodu poškozených kořenových náběhů a již v minu-
losti zde došlo k jejich nejednomu samovolnému pádu. Smrk pichlavý 
je dřevinou vhodnou a typickou svými nároky na podloží pro horské 
oblasti. Pro oblast nivy, což Polanka nad Odrou bezesporu je, jsou ty-
pickými dřevinami olše, javory, duby, lípy, habry a buky. Vykácené dře-
viny proto budou nahrazeny druhem, který je pro toto místo vhodnější 
a v rušném sportovním areálu nebude znamenat potenciální nebezpečí.
Naše obec se skutečně mění a ani to nemůže být jinak. Ale nestává se  

z ní ani betonová džungle ani poušť. Výsadba veřejné zeleně je prů-
běžné obnovována a doplňována. Nemálo kusů dřevin bylo vysázeno  
v rámci revitalizace parku, hřbitova, či úpravě prostoru školy ko-
lem parkoviště u Základní školy Heleny Salichové. Další dřeviny se  
vysazují v rámci obnovy územního systému ekologické stability a stra-
nou nestojí ani jednotliví občané a firmy, kteří pečují o své zahrady  
a okolí svých sídel. Významnou roli musí sehrát dodržování schvále-
ného územního plánu.
Panuje všeobecná shoda, že ochrana zeleně je prospěšná věc. Pojďme 
se shodnout i na tom, že v Polance nad Odrou ji v současnosti určitě 
nezanedbáváme.   

   Přírodní rozmanitost a bohatství v nivě řeky Odry, o němž jsem se 
zmínil v předchozích článcích, vytváří pro Polanku nad Odrou vzác-
né zázemí klidu a pohody. S potěšením jsem zaznamenal, že učitelé 
Základní školy Heleny Salichové vyvádějí žáky do této lokality, aby 
se jejich svěřenci seznamovali s krajinou Poodří. Zasévají tak do po-
vědomí dětí semínka znalostí o přírodě a jejím významu pro vše živé, 
tedy i člověka. Měly by proto vědět, že i v podzemí Národní přírodní 
rezervace Polanská niva se ukrývá jedinečné přírodní bohatství – jo-
dobromová solanka. 
   V hloubce od 250 do 500 metrů se nachází zdroje této léčivé vody, je-
jíž složení se blíží kvalitě vody v Mrtvém moři. V jediném litru solanky 
je až 47 miligramů jodidů. Tato skutečnost řadí zřídlo mezi významné 
léčivé zdroje.
   Netuším, zda návštěvníci – většinou cykloturisté, kteří projíždějí tou-
to oblastí – vědí, proč tam jsou a k čemu slouží čtyři úhledné domečky 
pečlivě oplocené. Jsou to čerpací stanice jodobromových vod, které 
výtlačným potrubím v délce deseti kilometrů dodávají léčivou vodu 
do lázní v Klimkovicích. Voda tak putuje přes akumulační vodojem do 
osmi nádrží v hospodářské části lázní. Každá z těchto nádrží má kapa-
citu 325 metrů krychlových.
   Svého času jsem o léčivé vodě a klimkovických lázních napsal dvě 
reportáže. Tehdy jsem se dozvěděl, že denní spotřeba solanky je asi 
60 metrů krychlových. V lázních se léčí nemoci nervové, oběhového 
ústrojí a nemoci gynekologické. Zásoby vod při původně plánované 
kapacitě lázní – 1230 lůžek – by měly teoreticky vystačit asi na pět 
set let.
   Nedávno jsem se setkal s pracovníky, kteří udržují čerpací stanice 
v chodu. Zeptal jsem se, zda je vody v podzemí stále dostatek, vždyť 
už se čerpá od roku 1994, kdy lázně v Klimkovicích byly otevřeny? 
Poněkud mě udivilo, když mi řekli, že zdejší zdroje vydrží snad 5-7 let, 
takže se už provádějí další vrty v jiných lokalitách. Budiž, třebaže jo-
dobromová voda v podzemí Národní přírodní rezervace Polanská niva 
bude vyčerpána, stále má toto území nevyčíslitelnou hodnotu zachova-
lé krajiny úvalu řeky Odry.                                                          - neš -   

BOHATSTVÍ POD ZEMÍ
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Městská policie zve na bezplatný kurz pro veřejnost

Městská policie Ostrava zve na další z řady bezplatných kurzů pro  
veřejnost, které pořádá v rámci projektu Bezpečnější Ostrava. Konat 
se proto bude v prostorách budovy městské policie na ul. Hlubinské  
6 v Moravské Ostravě ve středu 29. října 2014 od 16:00 hodin.

Říjnové setkání s občany nese název „Nebuď snadnou obětí“. Hovořit 
se bude o prevenci trestné činnosti, tom, jak se nestát obětí trestného 
činu, o zásadách bezpečného chování, ale i o dostupné pomoci, které se 
v současné době obětem trestných činů dostává a na kterou ze zákona 
mají nárok. 

Samozřejmě nebude chybět oblíbená sebeobrana a i tentokrát bude při-
praven dětský koutek pro děti účastníků kurzu. 

Připomínáme, že je vhodné si s sebou přinést sportovní oblečení  
(pro výuku sebeobrany), popř. volnější obuv na přezutí a hygienické 
potřeby (možnost využití sprchy po sebeobraně). Sportovní obuv není 
třeba, výuka základů sebeobrany probíhá v tělocvičně na žíněnkách.

Bližší informace rádi poskytneme na tel. 599 414 165, 950 739 407 
nebo prostřednictvím elektronické pošty na adrese info@mpostrava.cz.

Není potřeba se předem na kurz přihlašovat.

V srpnu oslavili svá jubilea:
Sýkora Vítězslav 93 let
Cieslar Josef 90 let
Sýkorová Libuše 85 let
Martínková Anastázie 85 let
Neuwirth Drahomír 80 let
Kolibová Jarmila 75 let
Ludvík Jiří 70 let
Chmelář Antonín 70 let
Palková Libuše 70 let

V září  oslavili svá jubilea:
Kotalová Jarmila 95 let
Neuvirtová Anna 91 let
Franek Adolf 85 let
Neisarová Jiřinka 85 let
Kabaštová Slávka 85 let
Krystlová Jarmila 80 let
Ševčíková Zdeňka 80 let
Šolc Jaroslav 80 let
Kotalová Alenka 80 let
Vlček František 75 let
Šoltysová Anna 75 let
Neuwirthová Vlasta 75 let
Neuvirthová Jiřina 75 let
Sivek Miroslav 70 let
Urbánek Václav 70 let
Rodovský Jaromír 70 let
Brož Václav 70 let
Peterková Květoslava 70 let
Venhudová Milada 70 let

V měsíci květnu se narodili:
Sebastian Nytra

Jan Juráček
V měsíci červnu se narodili:

Ellen Hrdličková
Kristýna Šindelková

Tomáš Zeleňak
Natálie Mikulenková

Rodičům blahopřejeme 
a děťátkům přejeme 

hodně zdraví, štěstí a lásky.

V měsíci červenci se narodili:
Jakub Rypel
Bruno Božoň
Petr Machnič

Kristýna Šolcová
V měsíci srpnu se narodila:

Johana Píchová
Linda Stuchlá
David Třuslo

V říjnu oslaví svá jubilea:

Žůrková Anna 95 let

Pavlisková Libuše 93 let

Volný Josef 85 let

Hurníková Marie 85 let

Stoklasová Bedřiška 85 let

Staněk Vladimír 85 let

Malík Zdeněk 75 let

Maderová Emma 75 let

Tomášek Josef 75 let

Klemišová Vlasta 75 let

Prauzková Jaroslava 75 let

Surý Antonín 75 let

Zajícová Emilia 75 let

Gelnarová Marie 70 let

Stryk Miroslav 70 let

V listopadu oslaví svá jubilea:

Antušáková Anna 94 let

Bräuerová Vlasta 93 let

Pietruszková Bohumila 85 let

Kupčíková Danuše 85 let

Ulmannová Drahomíra 75 let

Tománková Květoslava 75 let

Tomášková Helena 75 let

Hondl Josef 70 let

Neuwirth Alois 70 let

Otipková Jarmila 70 let

Míšová Vlasta 70 let

Davidová Marie 70 let

Kočí Antonín 70 let

Strakošová Božena 70 let

Michna Josef 70 let

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme!
Jména oslavenců v této společenské rubrice zveřejňujeme bez jejich předchozího souhlasu. Pokud si jubilanti následujících měsíců zveřejně-
ní nepřejí, je tento požadavek nutno uplatnit u redakční rady nebo zaslat na adresu úřadu nejpozději do uzávěrky příštího zpravodaje. Pokud 
takto neučiní, bude bráno, že s uveřejněním souhlasí. Jelikož v informačním systému evidence obyvatel nelze zjistit, jaké tituly či vědecké 
hodnosti občan získal, uvádíme zde pouze jméno a příjmení oslavence.
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Vážení spoluobčané, ještě se ani podzim nestačil pořádně přihlásit a 
zbarvit přírodu do nádherných žluto-oranžových odstínů a už chladněj-
ší konec prázdnin nás přinutil si k večeru trošku přitopit ve svých pří-
bytcích. A tak si zde dovolím opět napsat pár informací k problematice 
znečištění ovzduší.
Novela zákona o ochraně ovzduší z 2012 roku se razantně promítne do 
běžného života majitelů rodinných domů. Na co se tedy musí připravit 
a co jim novela ukládá, když vytápí dům víc než deset let starým kot-
lem na uhlí nebo na dřevo?
Zákon by měl především napravit situaci, kdy jeden nepřizpůsobivý 
občan je svým jednáním schopen zamořit půl vesnice. Do nevyhovu-
jících kotlů 1. a 2. emisní třídy je totiž možno přikládat i odpady a 
nevyhovující či zakázaná paliva. To u moderních kotlů s automatickým 
přikládáním nelze nebo je to velmi složité.
Lidé se musí připravit na to, že budou mít od 1. 1. 2017 povinnost na 
základě požadavku obecního úřadu s rozšířenou působností předložit 
revizi kotle. Revize na plynové kotle jsou povinné již dnes. Novela 
zavádí změnu v tom, že revize jsou povinné nově i pro kotle na tuhá pa-
liva. Cena za 1 revizi je odhadována na 1 500 korun a součástí by mělo 
být i označení emisní třídy a seřízení kotle, což může v řadě případů 
zvýšit jeho účinnost a snížit vaše náklady na vytápění. První revize je 
povinná do 31. 12. 2016 a pak další co dva roky. Pokud tento starý kotel 
zpřísněným požadavků nevyhoví, bude nutná jeho výměna za moder-
nější zdroj vytápění.

Pokud se daná nařízení nesplní, je možno počítat s pokutou až 20 000 
korun za to, když majitel nemovitosti nepředloží po 1. 1. 2017 revizi 
svého kotle. A pokutou až 50 000 korun pokud bude v kotli používat 
paliva, které jsou zakázána (především odpady, uhelné kaly apod.).
Novela zákona ukládá povinnost majiteli předložit revizi obecnímu 
úřadu, pokud si to vyžádá. Žádný úředník tedy nebude muset do kotel-
ny chodit a ústavní právo na soukromí tak nebude nijak narušeno. Je to 
systém, který dobře funguje u plynových kotlů nebo komínů a funguje 
dobře i v řadě evropských zemí.

Opravdu chceme dýchat čistý vzduch IV ???
Čím rozhodně netopit?
Plasty - při jejich pálení vzniká nejvíce jedovatých látek. Např. při spa-
lování PVC unikají do ovzduší dioxiny a sloučeniny chlóru. 
Spalováním polystyrenu vzniká mimo jiné jedovatý styren. 
Spalováním plastových fólií (PP, PE) a PET lahví se do ovzduší do-
stávají polyaromatické uhlovodíky. Plastové obaly a výrobky patří do 
kontejneru na plasty. 
Staré palety, dřevo z demolice, rozbitý nábytek, chemicky ošetřené dře-
vo, natřená prkna - při spalování se uvolňují dioxiny (až 500x více než 
při použití palivového dříví) a formaldehyd. Chemicky ošetřené dřevo, 
nábytek, dřevotříska apod. patří do sběrného dvora. 
Spalování nápojových kartonů (obalů od mléka, džusů apod.) produ-
kuje chlororganické látky a těžké kovy. Tyto obaly patří do kontejneru 
na plasty. 
Celobarevné letáky a časopisy obsahují v tiskařských barvách často 
velké množství těžkých kovů, které se uvolňují při spalování. Papír pa-
tří do tříděného odpadu nebo do sběrného dvora. Kousek novin použitý 
při rozdělávání ohně neškodí, pálení stohů novin a časopisů však ano! 
Spalováním papíru navíc ničíme cennou surovinu. Papír patří do třídě-
ného odpadu nebo do sběrného dvora. 
Pálením pneumatik vnikají polyaromatické uhlovodíky (PAU) a další 
jedovaté látky. Staré pneumatiky patří do sběrného dvora. 
S podzimem přichází i pálení listí
Zákon říká, že na otevřených ohništích lze spalovat pouze suché rost-
linné materiály neznečištěné chemickými látkami. Pálení listí patří ke 
koloritu podzimu, ale všechno má své hranice. Zvláště pak oblíbené 
večerní pálení mokrého listí, které zamoří široké okolí, je na samém 
vrcholu vzájemné bezohlednosti. Rovněž by se měly brát v potaz také 
aktuální rozptylové podmínky. Problém se dá řešit sběrnými dvory, 
kam můžeme každý nepotřebný odpad vyvézt, případně je na svých 
zahrádkách řádně zkompostovat. 
Více informaci naleznete na: http://polancane.cz/, http://iszp.kr-morav-
skoslezsky.cz a www.tzb-info.cz
Zamysleme se a nebuďme bezohlední k sobě a svému okolí. 

Ing. Roman Kortus

INFORMACE CESTUJÍCÍM

█ Budování kanalizace na ul. Balbínové
Od 30. 6. do odvolání
•Výluka na lince č. 98.
█ Jízdy starou tramvají Ostravou 
4. 10. 2014
•Vyhlídkové jízdy historickými tramvajemi centrem města.
█  Práce na trolejovém vedení na ul. Opavské
26. 10. 2014
• Výluka na linkách č. 3, 7, 8 a 17.
• Náhradní doprava zajištěna. 

Více informací naleznete na www.dpo.cz
Dopravní podnik Ostrava a.s. si vyhrazuje právo změn plánovaných 
výluk.
Děkujeme za pochopení.

Dění v ZUŠ Heleny Salichové
S novým školním rokem jsme opět zahájili výuku a otevřeli budovu 
široké veřejnosti. Opět se můžete těšit na řadu koncertů našich žáků 
a výstavy žáků výtvarného oboru, které jsou v průběhu celého roku 
instalovány v prostorách ZUŠ. Po dobu letních prázdnin jsme nejen 
odpočívali, ale také pracovali. Jedna třída v přízemí (v části u sborov-
ny) byla uzavřena a výuka se přesunula do prvního patra, kde jsme 
připravili krásnou třídu pro výuku dechových a smyčcových nástrojů. 
Tento krok jsme učinili proto, že třída u sborovny neměla odpovídající 
akustické vlastnosti. Dále jsme ve spolupráci s vedením obce připravili 
výstavu a hudební vystoupení našich žáků pro slavnostní otevření Děl-
nického domu.
Tak jako v minulých letech i v tomto školním roce je kapacita školy 
naplněna. Zájem žáků o umělecké vzdělání roste a to nás samozřejmě 
velmi těší. Největší zájem je o hru na klavír, hru na kytaru a hru na zob-
covou flétnu. V následujících měsících nás čekají soutěže základních 
uměleckých škol v oborech zpěv, hra smyčcových souborů a dechové 
nástroje. Budeme všem našim žákům, kteří se soutěží zúčastní, držet 
palce. Významnou událostí tohoto školního roku je také 120. výročí 
narození malířky Heleny Salichové, po níž je naše škola pojmenována. 
V souvislosti s tímto datem chystáme zvláštní koncert s výstavou, kte-
rý vám tuto významnou osobnost připomene. Těšíme se na setkávání  
s vámi ať už na akcích školy nebo při jiných příležitostech.
        

Mgr.art. Petr Kotek, ředitel ZUŠ
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Základní škola Heleny Salichové
Čas je nezastavitelný, plyne bez ohledu na naše tužby a přání. Žákům 
skončily prázdniny a opět jsme na začátku nového školního roku.  
V posledním týdnu měsíce srpna jsme připravili školu, školní jídelnu 
a školní družinu tak, aby se žáci cítili dobře, zvláště prvňáčci. Ředi-
tel školy RNDr. Josef Teper zahájil uvítání nových žáků, jejich rodičů 
a hostů krátkým projevem. Následovalo vystoupení žáků 3.A od paní 
učitelky Mgr. Pavly Hranické. Po skončení programu představil ředitel 
paní učitelky prvních tříd Mgr.Zdeňku Davidovou (1.A) a Mgr.Věru 
Královou (1.B). Následovalo rovněž představení všech prvňáčků, které 
přivedli žáci devátých tříd do čela shromáždění k jejich třídním učitel-
kám. Každý nový žáček dostal malý dárek s logem školy a ve třídách 
měli na lavicích další dárky od zřizovatele a Klubu rodičů. Pan starosta 
Pavel Bochnia vystoupil s krátkým uvítáním nových žáků a jejich ro-
dičů. Předsedkyně KR při ZŠ ing. Simona Kozárová seznámila rodiče  
s programem jejich činnosti. Závěrem znovu promluvil k rodičům ředi-
tel školy a vysvětlil některá pravidla a organizaci školního roku.

Poznámka ředitele
Chtěl bych se na úvod nového školního roku vyjádřit k některým as-
pektům, které přímo i nepřímo souvisejí s činností školy. Během letních 
prázdnin byl realizován projekt pro bezpečný příchod dětí do školy. 
Bylo vybudováno parkoviště tak, aby vozidla neohrožovala děti při 
ranním příchodu do školy. Jsem velice rád, že se našly na tuto dobrou 
věc peníze a jistě mnozí z nás budou mít klidnější spaní. Skutečnost, že 
při výstavbě muselo být vykáceno několik starých stromů, sice způso-
bila nebývalou bouři „ve sklenici vody“, ale troufám si říci, že výsledek 
potvrdil, jak byla zbytečná. Kromě toho, že už součástí projektu byla 
výsadba náhradní zeleně, si také 4.září 2014 pod dohledem odborníků 
zasadila každá třída, vedení školy i vedení obce svůj strom do nové 
aleje. Byla to velmi pěkná a symbolická akce.
 Nejvíce využívaná komunikační trasa od ul. 1.května po ulici H.Sali-
chové ke škole je teď mnohem bezpečnější (chodník  a parkoviště)  
a přibyla k řadě pozitivních změn, které se povedlo v posledních letech 
vykonat. Připomínám, že kromě zvenčí viditelného zateplení a vymě-
něných oken máme opraveny i šatny a sociální zařízení u školní tělo-
cvičny, na jaře byly v některých třídách vyměněny zabudované skříně 
(62 let staré) za nové a také se podařilo získat dotace na modernizaci 
výuky. Díky masivní podpoře zřizovatele SMO – ÚMOb Polanka nad 
Odrou se tak naše škola dostala mezi ty, které mají jedny z nejlepších 
podmínek pro vzdělávání. Poděkování za to patří především starostovi 
a pochopitelně také Radě a Zastupitelstvu obce. 
Letos se také již druhým rokem rozvíjí sportovně poznávací program 

Stará škola v roce 1945

mezi ostravskými a košickými školami. 
Skupina našich žáků a pedagogů spolu 
se ZŠ Mitušova, ZŠ Volgogradská a ZŠ 
A.Kučery odjíždí ve dnech 3.-5.října do 
Košic, kde se zúčastní se žáky ze ZŠ Starozagorská, ZŠ Povážská a ZŠ 
Bernolákova mini maratónu. Ten je součástí 91.ročníku Mezinárodního 
maratónu míru. Naše účast je podporována Magistrátem města Ostrava. 
Plynule bude navazovat pracovní setkání ředitelů a ředitelek vybraných 
ostravských ZŠ a MŠ. 
V novém školním roce přeji žákům, rodičům i pedagogům co nejvíce 
školních úspěchů a osobní pohody. 

JT
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BLUDNÝ BALVAN
Možná ani netušíte, jak významnou památku máme u nás v Polance.
Byla objevena teprve v roce 1962 v místní pískovně, ale je vlastně nejstarší památkou v obci. V místní pískovně tehdy končila těžba mohutné vrst-
vy písku po levé straně cesty na Janovou. Na jejím dně (v hloubce asi 15 – 20 metrů) objevili dělníci spolu s mistrem těžby Františkem Bergrem 
obrovský balvan. Spolu s bratrem Valentinem, který byl v té době předsedou MNV, se pokoušeli balvan vytěžit a přepravit do centra obce.
Při nakládání se balvan rozpůlil. Obou půlek bylo pak využito jako podkladů pro pomníky – pamětní desky. Jeden byl věnován obětem druhé 
světové války (stál u cesty před radnicí), druhý umístěn v zakládaném urnovém háji.
V roce 1967 přišli dva geologové z Brna, kteří zjistili, že takto velký balvan o původních rozměrech 250x195x180 cm si zaslouží větší pozornost. 
V geologické literatuře není dosud vůbec uveden, byť jako celek patří k nejmohutnějším v naší republice. Dva největší balvany v České reublice 
(kunčický a porubský) jsou mohutnější a patří mezi výjimečné exempláře, chráněné zákonem jako přírodní památky. Všechny ostatní mají nejdelší 
rozměr do 270 cm, např. v Opavě, Hlučíně, u Liptaně na Osoblažsku, v Bohušově na Osoblažsku, v Žulové na Jesenicku, v Bohumíně, v Úvalně, 
v Pustkovci a v Radvanicích. 
Na jejich doporučení byly obě poloviny balvanu umístěny v květnu 2010 vedle sebe do parku Václava Nelhýbla u kostela, kde již ležela polovina 
bludného balvanu od radnice a kde se prováděla celková rekonstrukce parku.   
  Informace o bludném balvanu již byly otištěny v Polanském zpravodaji a v časopise Poodří v roce 2007.

                                                     Mgr. Jaroslav Král, bývalý kronikář Polanky

KNIHOVNA INFORMUJE
Knihovna Vám nabízí různé akce pro malé i velké čtenáře.
Září
Poodří – výstava fotografií Antonína Bosáka 
30. 9. – 31. 12. 2014
Vernisáž výstavy fotografií Poodří Antonína Bosáka  
30. 9. 2014 v 17:00 
Říjen
Malí šikulkové – pravidelné setkávání rodičů na mateřské dovolené a 
jejich dětí.
9. 10., 23. 10.  10:00-11:00
Bingo – soutěž pro děti
6. 10. – 20. 11. 

Týden knihoven 2014
18.ročník celostátní akce Týdne knihoven v termínu od 6. do 12. 10. 
Čtenáři se mohou těšit na zábavný kviz o drobné odměny a mohou 
využít upomínkové amnestie. 

PŮJČOVNÍ DOBA KNIHOVNY:
Po: 13 - 18
Út: 8 - 12;  12,30:15
St: zavřeno
Čt: 13 - 18
Pá: zavřeno
e-mail: polanka@kmo.cz; tel: 599 522 454 
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Házenkářská sezóna 2014/2015, aneb na co se můžete od házenkářů letos těšit.
Nedílnou součástí přípravy každého sportovního družstva před startem sezóny je mnohými neoblíbená „fyzička“. Letos odstartovala u všech 
celků polaneckých házenkářů již na sklonku měsíce července.  Žákovská družstva pod vedením svých trenérů (mladší žáci – Petra Zeleňáková  
a Klára Škapová, starší žáci – Dagmar Tvarožková a Martin Hradil) začala 28.7.2014 dvanáctidenní přípravou v domácích podmínkách, která se 
zaměřovala především na fyzickou kondici se silovým cvičením. Obdobně na tom byla družstva mladšího dorostu, která absolvovala první tré-
nink 28.července (trenéři – Jaroslav Dorotík a Jiří Korčák). Starší dorost a muži se sešli na prvním tréninku 25.7. pod vedením Dominika Matěje   
a Tomáše Horáčka. 
Dalším blokem přípravy pro starší dorost a muže byl „Ondrášův duatlon“, což je závod na vrch Ondřejník, sestávající z jízdy na kole a běžecké 
části. Muži se po této akci připravovali nadále v domácích podmínkách (hala, běžecký ovál), žákovské a dorostenecké celky, doplněné o družstvo 
minižáků (vedeného Ivošem Kavalou) absolvovaly „Kemp házenkářských nadějí“ v dobře známém prostředí areálu Hadinka, který se uskutečnil 
v termínu 9. - 16.8.2014.
Mužská příprava po sérii tréninkových jednotek vyvrcholila přípravným turnajem, který nabídl velmi kvalitní obsazení. Utkaly se dva domácí 
výběry, prvoligový celek ze slovenského Pezinoku, prvoligová STM Olomouc a čerstvě druholigový HC Hlučín. Po velmi vyrovnaných zápasech 
získalo prvenství „A“ družstvo Polanky, druhé místo obsadil Hlučín a bronzovou příčku brala Olomouc. 
Dorostenci měli také na programu turnaj v domácích podmínkách.  Za účasti dvou polaneckých družstev, Ivančic, Frýdku – Místku a Zlína  
se uskutečnil „Memoriál Lubomíra Děckého“. Vedení klubu se rozhodlo tímto pojmenováním turnaje uctít památku dlouholetého trenéra a přítele, 
který v Polance působil. Z vítězství na turnaji se radoval Frýdek – Místek. Tolik tedy k přípravě. 
V blížící se nové sezóně budou jméno Polanky hájit družstva v těchto soutěžích : 
- Minižáci, mladší a starší žáci – Moravskoslezská liga
- Mladší dorost „A“ – 2. liga mladších dorostenců
- Mladší dorost „B“ - Olomoucká liga mladších dorostenců
- Starší dorost – 2. liga starších dorostenců
- Muži – 2. liga Morava 

Tradiční činností házenkářů je také pořádání kulturních akcí. Kvůli rekonstrukci Dělnického domu se sice vloni nekonaly, ale pro tento rok  
se k nim chceme vrátit. Informovat Vás budeme prostřednictvím rozhlasu a na internetových stránkách www.hazena-polanka.cz.
Domníváme se, že nás čeká po všech stránkách zajímavá a napínavá sezóna. Do klubu se vrátili odchovanci, kteří poslední roky působili v extrali-
gových klubech (Skála, O. Meca, R. Bajgar). I mládežnická družstva jsou velmi dobře hráčsky složena, bude se tedy na co dívat. Tímto příslibem 
Vás, spoluobčany či fanoušky dobré házené, zveme do sportovní haly u ZŠ Heleny Salichové, ve které se budou naše týmy každou druhou neděli 
střetávat s celky z celé Moravy.
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(nejen) Fotbalové soustředění na Setině 2014
Již po páté zahájil fotbalový klub Polanka sezónu žáků letním soustře-
děním. Stejně jako loni vyrazili třetí neděli v srpnu mladí fotbalisté 
směr Setina na kolech, a to pod vedením nového trenéra Martina Rep-
ky. Stejně jako loni bylo mezi účastníky soustředění mnoho dívek a 
malých kamarádů, kteří už na cyklisty čekali v areálu u nově vymalo-
vaných chatek. Hned první lesní bojovou hrou „mor“ si trenér Martin 
získal všechny děti, jež rázem pochopily, že letos to bude trochu jiné 
soustředění.
Opět byly tři kategorie dětí: fotbalisté, kterým se věnoval trenér; děv-
čata – tanečnice, které měla pod patronátem Simona Kozarová a ti nej-
mladší „malošci“, kteří si nejvíce rozuměli s naší novou „zdravuškou“ 
Janou Pěchovou. V době, kdy probíhal fotbalový trénink na provizor-
ním hřišti, linula se z partystanu hudba v rytmu kubánské salsy, bachaty 
či brazilské samby a v přilehlém lese se začínaly díky malým stavite-
lům objevovat „domečky pro skřítky“.
Letošní počasí nedovolilo naplnit standardní trénikový plán, který 
předpokládal lehkou rozcvičku před snídaní, po jedné tréninkové dávce 
před obědem a po odpoledním klidu, po večeři pak „lehčí“ sport – no-
hejbal, či volejbal. Nicméně na nedostatek pohybu si asi nikdo nemůže 
stěžovat, např. když nás průtrž mračen hnala z hřiště, či z lesa. Naštěstí 
jsme pro takové případy měli k dispozici partystan, ve kterém se dala 
hrát spousta zajímavých her, či provádět nácvik stabilizované polohy 
raněného; jindy jsme zase při nepřízni počasí využili prostor jídelny 
penzionu jako posilovnu. Letošní ročník byl ovšem vyjímečný na zážit-
ky. V úterý před večeří se v areálu objevili dva koně a mnohé děti stihly 
vyzkoušet pohled ze hřbetu poníka i velkého hřebce. Ve čtvrtek byl 
„narušen“ odpolední klid příjezdem dvou hasičských vozidel z Polomi; 
z nich vystoupili muži v tmavých uniformách a černých brýlích. Po té, 
co zvědavci prošli kabinou zásahového vozu, vylezli na střechu, či se 
nasoukali do záchranářské kombinézy, čekalo na všechny to největší 
překvapení. Nejen že po dvou dnech přeháněk vysvitlo slunce a nádher-
ně hřálo, ale z hasičské hadice začal tryskat „sníh“. Někteří rozdivočelí 

chlapci do něj hned začali skákat a z bílého brouzdaliště házeli pěnu 
na všechny přítomné; nakonec neodolali ani trenéři, ani náš nenápadný 
technický support Jirka Hon a po několika minutách nebyla na nikom 
suchá nit... hlavně taky proto, že v momentě, kdy došla pěna, vyměnila 
se hadice a na všechny dovádějící začala padat chladivá voda. To už 
byl ale nejvyšší čas „hodit se do gala“, protože na pět hodin odpoledne 
bylo připraveno další překvapení: taneční lekce regetonu, pod vedením 
mistrů Evropy v salse Míši Gatěkové a Kuby Mazůcha. Charismatický 
Kuba zapůsobil na kluky (i děvčata) tak, že na večerní diskotéce ve 
stanu (venku už opět poprchávalo) hned zkoušeli nové taneční prvky.  
K radosti našich chlapců se diskotéka konala i společně s děvčaty z 
tanečního soustředění, které taktéž proběhlo v areálu Setina. Dalším 
zpestřením byla taneční soutěž těchto slečen, kde náš tým dospěláků 
musel vzít na sebe velkou zodpovědnost sudích a vybrat tři nejlepší 
tanečnice. V pátek ráno pomyslné žezlo fotbalového tréninku přebral 
trenér přípravy Kuba Kaluža, který se perfektně zapojil i do ostatních 
činností, jako byla např. příprava dřeva na závěrečný táborák.
Při tradičním večerním posezení s rodiči děti předvedly pár vychy-
távek, co se v průběhu týdne naučily – vtipy, krátké scénky, děvčata 
vlastní choreografii; produkce vyvrcholila společným vystoupením na 
chytlavou píseň Happy. Po předání diplomů a drobných dárků už násle-
dovalo jen posezení u ohně...   Kluci a holky letos byli opravdu v dobré 
formě, většina z nich za těch pět let vyzrála a už věděli, že kromě fotba-
lu budou zapojeni do dalších aktivit i s „malými“, že budou fungovat v 
týmech. A všichni to zvládli na výbornou. 
Přejeme dobrý start do další sezony fotbalové i jiné.
Pro ty, kdo si chtějí připomenout společně strávené okamžiky nebo jen 
nahlédnout, jak to vlastně bylo, tu máme odkaz:
http://fkpolanka.rajce.idnes.cz/FK_Soustredeni_Penzion_SETINA_sr-
pen_2014/

Za organizátora soustředění Ing. Simona Kozarová a Ing. Jana Honová
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Skautský tábor 2014
Letošní skautský tábor (14. -28.7.) se konal poblíž obcí Jílovec a Děrné, 
které leží u Fulneku. Tento rok bylo jako téma vybráno MASH (bývalá 
polní nemocnice americké armády). Rozdělili jsme se na čtyři operační 
týmy, které se snažily pomoct co nejvíce raněným. Probíhaly zde i vý-
pravy – do Olomouce a Tošovic, a jelikož bylo veliké horko, byli jsme 
se i zchladit v akvaparku. Přišel k nám na návštěvu také traumatolog, 
který pracuje pro lékaře bez hranic -  například v Afghánistánu nebo 
Gaze. Byl to vynikající tábor, na který jen tak nikdo nezapomene. 
Rádi mezi sebou uvítáme kluky a holky od 7 let, kteří chtějí zažít různá 
dobrodružství, naučit se něčemu novému nejen na schůzkách a užít si 
výpravy, tábory i další akce. Více informací o pravidelných schůzkách 
a našich akcích najdete na webu www.skautpolanka.cz nebo na vývěsce 
před Hruškou.

Vojta Fešar

OSADNÍ VÝBOR

Dne 17. října 2014 zveme všechny

rodáky a starousedlíky Janové a Přemyšova

na vzpomínkové setkání.

Předpokládáme, že účastníci si s sebou vezmou

kupu vzpomínek na celkem „nedalekou“ minulost

a o tyto se budou mít s kým podělit.

Setkání se uskuteční v restauraci na Janové od 16 hodin

POZVÁNKA NA  SETKÁNÍ

RODÁKŮ

A STAROUSEDLÍKŮ

Kdy : Pátek 7.listopadu 2014
Kde : Sraz v 17 hod u Společenského domu na Janové
Trasa : cestou necestou kolem Janové
Lampióny a chuť na večerní procházku se sebou

Malí  i  velcí  jsou  zváni  na
PRŮVOD  BROUČKŮ

Zve osadní výbor Janové a Přemyšova
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KOSMETIKA ALENA  Program kina na říjen - listopad 2014
Úterý 07.10.  
10 pravidel, jak sbalit holku  
mládeži přístupno 
Hlavní hrdina nové filmové komedie Marek 
je typickým příkladem mladého mimoně, 
žijícího ve vlastním vesmíru. Je to chytrý a 
milý student astrofyziky, jehož největší lás-
kou jsou nejen hvězdy, ale i horoskopy. Jeho 
dráhu mu však jednoho dne překříží dívka 
snů a Marek se zamiluje tak beznadějně, že 
ve škole není schopen ani udělat zkoušky. V 
tento moment se do věci obouvají jeho od-
hodlaní přátelé. Rozhodnou se povolat na 
pomoc a zasvětit do Markových problémů 
jeho otce, který je úspěšným vydavatelem 
řady bestsellerů na téma: jak získat ženu. 
Začátek v 19 hodin                            
(délka 100 min., vstupné 80,- Kč )

Neděle 12.10.  
Na kouzelném paloučku 
divadlo LOUDADLO
Na kouzelném paloučku je loutková revue 
divadla Loudadlo pro děti, kde se střídají ko-
mické dialogy, písničky, pohádky a soutěže, 
kterých se děti sami účastní. Děti mimo jiné 
uvidí loutky v nadživotní velikosti, scénky 
černého divadla z podmořského světa a sa-
mozřejmě kamarády Jů a Hele.
Začátek v 16 hodin                           
(vstupné 90,- Kč)

Úterý 14.10.  
Dědictví aneb Kurva sa neříká 
mládeži do 12 let nevhodný
Vlastička umřela. Vesnický kostel, pohřební 
kočár tažený koňmi, farář, obyvatelé Olšan a 
souputníci zvláštního života Bohumila Stejs-
kala (Boleslav Polívka), multimilionáře z vůle 
Boží, z Dědictví I. Trochu zestárli. Bohumil 
(Boleslav Polívka) taky trochu zestárl. Při-
byly mu majetek, starosti, kilogramy a děti. 
Ztratil ženu svého života. Hraje hudba, zpí-
vá místní ženský sbor Křepelky, jehož byla 
Vlastička členkou (a Bohuš je sponzorem). 
Smrt známého sbližuje. Všichni jsou smut-
ní, nebo tak aspoň vypadají. Za zdí hřbitova 
zastavil starší Mercedes a z něj vystupuje 
rovněž zestárlá „hérečka“ Irenka…
Začátek v 17 a 19 hodin                           
(délka 106 min., vstupné 80,- Kč)
PRO SENIORY UVEDEME FILM V 17 HODIN 
ZA SNÍŽENÉ VSTUPNÉ 

Neděle 19.10.  
Nedělníček - pro nejmenší diváky 
mládeži přístupno 
Začátek v 10 hod.    
(délka 64 min., vstupné 40,- Kč) 

Úterý 21.10.  
Bony a klid 2    
mládeži do 12 let nevhodný
„Chceš bony, ňáký bony?“ Ulice v centru 
Prahy patřily jim, vydělávali hodně peněz 
a divoce je utráceli. Co ale dělá partička 
někdejších veksláků dnes? Z vězení jsou 
už dlouho venku. Svět kšeftů s valutami a 
bony, nelegálně směňovanými poukázkami 
do obchodů s jinak nedostupným západním 
zbožím, je sice dávno pryč, ale způsobů, jak 
vydělat „rychlý prachy“, je pořád dost. 
Začátek v 19 hodin                            
(délka 90 min., vstupné 80,- Kč) 

Čtvrtek 23.10. 
Agentura Miláček
Divadelní soubor POD ZÁMKEM Kyjovice 
Naše sňatková agentura Vám najde part-
nera přesně podle přání! Upozornění: Ve 
vlastním zájmu si hlídejte peněženku a du-
ševní zdraví.
Začátek v 18,30 hod.   
(vstupné 70,- Kč, děti 40,- Kč)

Úterý 28.10.  
Stoletý stařík, který vylezl 
z okna a zmizel 
nevhodné mládeži do 12. let
Allanu Karlssonovi je 100 let. V domově dů-
chodců, kde v tomto věku tráví svůj zbývající 
čas, pro něj chystají velkou narozeninovou 
oslavu. Ale vitální stařík ještě nechce zůstat 
v bačkorách v křesle. Má docela jiné plány. 
Rozhodne se pro útěk. Poté, co vyleze z 
okna, se vydává na úžasný a naprosto ne-
předvídatelný výlet... 
Začátek v 19 hodin                            
(délka 114 min., vstupné 80,- Kč)

Čtvrtek a Pátek 30. a 31. 10.  
Mezinárodní festival 
outdoorového filmu  
Projekce bude probíhat vždy ve dvou blo-
cích. Před a mezi jednotlivými bloky vystou-
pí skupina PERAPATO – seskupení amatér-
ských hudebníků ve stylu folk a country.
Začátky jednotlivých bloků v 18 a 20 hod.          
(vstupné – jeden blok -  50,- Kč)
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Malá poznámka k velkému problému

PSÍ NÁROD

   Už jste si povšimli jedné změny, která postihla venkov (a možná 
i města)? Ráno, odpoledne, večer… Kdysi to na venkově halasilo, 
lidé se zdravili, sousedé klábosili, kdežto dnes je lidských hlasů slyšet 
málo. Zato o sobě dávají vědět – psi. Velcí, malí, hnědí, černí, všeli-
jací. Štěkají, vyjí, kňučí. Tam jeden, onde druhý, třetí… až se dědina 
rozštěká unisono. Odehrává se v České republice přeměna společnos-
ti? Vytrácejí se lidé a přenechávají své místo psům? Kdysi na podobné 
téma byla napsána science fiction PLANETA OPIC.  V případě psů 
jde však o realitu... O mánii... O módu… Lidé psy kupují ve velkém. 
Není nezvyklé, že v jednom domě jsou dva, tři, čtyři. Důvody této 
dekadentní ztřeštěnosti? Někdy přání dítěte, jindy jen touha a potřeba 
se vyrovnat sousedovi. Kupují se psi různí. Od různých lidí, z nichž 
mnozí si na tom založili svou živnost. Výnosnou.
   Do rodiny přibude další člen; zprvu štěně, které je roztomilé, hravé. 
Ale má to i druhou stranu: Náklady! Poplatek za držení psa, poplatky 
za veterináře (nemalé), krmení, obojky, vodítka a další a další. Pes 
potřebuje společnost – jenže majitelé musí do zaměstnání a pes zůstá-
vá po mnoho hodin opuštěný, takže vyje, štěká, obtěžuje sousedy. Po 
psovi se musí uklízet, ale děje se tak na veřejných prostranstvích? Má-
lokdy! Většina lidí nerespektuje zásady soužití mezi sousedy, mnohdy 
nemá vůbec ponětí o nárocích vzniklých vlastnictvím psa. Fyzických 
i psychických, neboť pes není hračka, pes potřebuje společnost, pro-
stor, výběh, vyžití. Nemají čas na řádnou výchovu psa. A tak se lidé 
– někteří – psa za čas zbavují – různými způsoby. Někdy psa týrají, 
někdy také zabijí. Jindy ho vyvezou a vypustí. Přece jsou psí útulky… 
Jenže, kdo uhradí náklady? A tak útulky volají o pomoc. Někdo doplá-
cí na lidskou nezodpovědnost. Kdo asi?

   
Neznalost psích potřeb, psí výchovy a zmenšující se životní prostor 
obecně vedou mnohdy ke konfliktům. Psů a lidí. Ročně je v České 
republice registrováno na osmnáct tisíc případů napadení člověka 
psem. Mnohdy dojde k velmi vážným zraněním. A to ne všechny úto-
ky jsou registrovány. Jenže byznys se psy se rozmáhá. A je výnosný. 
Nejen prodej, ale ze psů žijí veterináři, výrobci psího žrádla, obec-
ní úřady (ale je pochybné, zda poplatek za chování psa výnosný je, 
když se ročně musí vyvézt a zlikvidovat tisíce tun psích exkrementů, 
psi beztrestně kálí v parcích, tam, kde si hrají děti, jsou přenašeči 
mnoha nebezpečných nemocí), výrobci různých pomůcek a doplňků. 
Degenerace dospěla už tak daleko, že se podniká ve psím ubytování, 
existují dokonce psí pohřební služby a psí hřbitovy, psí opatrovníci, 
kteří se o miláčka postarají, když majitelé si ho nechtějí vzít na dovo-
lenou. Inu, šílenství ve velkém, které hned tak neskončí.
   Psi jsou odvěkým společníkem člověka. V řadě případů prokazují 
ohromné služby. Jsou psi lovečtí, psi služební, psi slepečtí, psi zá-
chranáři, psi společníci tam, kde selhává lidství samo, kde opuštěný 
starý člověk najde ve psovi to, co mu nedají děti… Ale takoví psi 
jsou dlouhodobě cvičeni a jejich vůdci jim dávají vše, co potřebují 
– včetně času a společnosti, protože pes jinak má potřebu života ve 
smečce. Každé zanedbání z mnoha pravidel pak vede ke kolizi, k 
selhání, k problému.
   Psa chrání i zákon, mnohdy na úkor člověka, takže se zdá, že psi 
mají větší práva než lidé samotní. Opět známka degenerace společ-
nosti, která se neumí postarat o staré lidi, selhává ve výchově a péči 
o děti, selhává v mnoha jiných případech.
   Takže se nabízí otázka, co bude dál? Jaká je budoucnost národa, 
který propadl psí mánii, psí módě?

Evokuje to jedinou možnou odpověď 
– BUDOUCNOST BUDE PSÍ!

 neš -
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Nabízím Vám:

• Pravidelnou kontrolu spalinových cest •

• Čištění komínů a kouřovodů •

• Vložkování komínů •

• Opravy komínů a veškeré další kominické práce •

KOMINICTVÍ  
RADOVAN

Radovan Polakovič  
Tel: 605 379 799

E-mail:

kominictviradovan@seznam.cz
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UZÁVĚRKA DALŠÍHO ČÍSLA ZPRAVODAJE BUDE 10.11. 2014

KOCOUREK JOSEF
Vám nabízí

● čištění koberců a sedacích souprav ●
● půjčování stroje Karcher s rozvozem ●

● mytí oken ●

Kontakt: 
606 363 300, 731 490 561

ZEMNÍ 
A VÝKOPOVÉ 

PRÁCE 
PÁSOVÝM 

MINIBAGREM 
KUBOTA         

Provádím výkopy základů sta-
veb, bazénů, septiků, jímek, 
výkopové práce pro inženýr-
ské sítě (vodovody, kanaliza-
ce, plyn, elektřina)odvodňo-
vací práce, drenáže. Výhodou 
je nízká hmotnost 1800 Kg  
a mimořádná průchodnost te-
rénem. Gumové pásy a nízká 
hmotnost minibagru umožňu-
jí pohyb na zámkové dlažbě  
a trávníku s minimálním rizi-
kem poškození terénu. Stroj je 
vybaven roztahovacími pásy  
a mimoosým kopáním, pomo-
cí kterého lze hloubit i v blíz-
kosti stěn.

Mobil:
777 554 849 

- Alčer David - 
Klimkovice


